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Vážené delegátky, vážení delegáti,
som veľmi rád, že Vás po mesiaci môžem opäť privítať na Právnickej fakulte 

UK, dnes spoločne namiesto revolučnej atmosféry, s tou vianočnou. Všetci už ur-
čite stresujete nad tým, čo na poslednú chvíľu kúpiť svojim najbližším, prípadne 

či ste vybrali dobré darčeky, koľko zjete šalátu, alebo po koľkých kilách zjedených 
perníčkov Vás odvezie sanitka. To sú, samozrejme, všetko veľmi dôležité veci, 

ktoré k Vianociam patria, no viac o nich hovoriť nechcem, dočítate sa o nich totiž 
v dnešnom vydaní Chronu na strane 6.

Čo je pre mňa mojím obľúbeným vianočným zvykom, je nadávanie na to, ako 
rýchlo ten rok opäť zbehol. Ešte len prednedávnom som mal narodeniny (17. 1. , ak 
by ste mi chceli niečo kúpiť), a už zas je tu koniec roka. Mám pocit, že to bola cesta 

ako z rýchlika, a že za ten rok sa stalo neuveriteľné množstvo vecí a zároveň nič 
nové. Vždy keď sa snažím zaspomínať čo všetko sa zmenilo, zastavím sa pri my-
šlienke: “veď vlastne nič“. Avšak to je práve ten klam toho skutočného množstva 
zmien a zážitkov. Udialo sa toho totiž toľko, že vybrať pár najdôležitejších vecí je 

únavne zložité a preto nám mozog radšej povie, že všetko je tak ako bolo.

No v skutočnosti nie je. Ak nežijete v jaskyni, zákope, väzení, alebo pivnici, 
za rok sa vo Vašom živote udeje milión vecí, ktoré formujú Vašu osobnosť. Sú to 
veci či už príjemné, alebo nepríjemné, sú to novonadobudnuté priateľstvá, alebo 
naopak ukončené vzťahy, sú to nezabudnuteľné zážitky, no aj hrozivé skúsenosti. 
Všetko z toho však za rok naberie takú rýchlosť, že nemáme ani chvíľu času sa 

v dnešnej dobe zhonu sa za tým obhliadnuť. Ja na to využíva práve Vianočné svi-
atky. Bude to síce znieť ako klišé, no v posledných rokoch na vysokej škole som si 

naozaj uvedomil, že Vianoce nie sú o darčekoch. Sú o tom, že po dlhom čase vidíte 
svoju rodinu, blízkych a kamarátov, na ktorých počas roka nemáte toľko času. 

A okrem toho je to aj čas reflexie toho, čo sa Vám za rok prihodilo.

Pre mňa budú tieto Vianoce výnimočné. Najmä kvôli tomu, že som bol vyše 
pol roka presvedčený, že ich nebudem tráviť doma, ale v Izraeli. Ale ako sa hovorí 

človek mieni, Hamás mení. Každopádne okrem môjho nevydareného pobytu 
budem spomínať na letný festival, ktorý som prežil na antibiotikách, na koncert 

pianistu v Rímskom amfiteátri, alebo rockové šialenstvo spojené s dažďom 
na milánskom štadióne. Spomeniem si na svoj najťažší letný semester, prvú 
Summitiu konferenciu, na smutné sťahovanie z Brna a prekvapivý návrat do 

neho späť. Pripomeniem si tváre nových ľudí, ktorí sa mi prihodili do života, ale 
aj tváre blízkych, ktorí mi v ňom našťastie ostali a môžem s nimi tráviť šťastné 

chvíle. Uvedomím si, že rok 2023 sa končí a každý jeden moment v ňom pre mňa 
niečo znamenal. Uvedomím si, že to čo je skutočne dôležité, je si užívať život 

naplno a prežívať ho tu a teraz v tomto momente tak, aby som si aj na konci toho 
ďalšieho roka mohol povedať, že bol pre mňa svojím obsahom výnimočný.

A preto na záver, len krátky odkaz pre Vás. Užívajte si, spoznávajte, skúšajte 
a milujte, je to to najkrajšie čo v živote môžeme robiť, aby sme na konci nášho 

posledného roka a posledných Vianoc, spomínali na to, že to stálo za to!

Krásne a príjemné sviatky Vám praje, Váš šéfredaktor.

ADAM DIDECKÝ

E D I T O R I A L

HOLÁ HOLÁ, VIANOČNÝ 
WORKSHOP VOLÁ!
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H O N E S T  G U I D E

JAK NA MATURITU A 
PŘIJÍMAČKY NA VYSOKOU 

ŠKOLU?
VERONIKA HAVLOVÁ

redaktorka

S blížícími se Vánoci přichází také pro většinu z nás stres. Vysokoškoláky čeká ná-
ročné zkouškové období a středoškolákům se blíží neméně stresující čas podávání 
přihlášek na vysoké školy, řešení přijímacích scio testů a připravování se na matu-
ritu. Protože si redakce Chronu uvědomuje, o jak náročné a vyčerpávající období 

se jedná, připravili jsme pro Vás několik tipů, jak ho úspěšně zvládnout. Tipy však 
máme i pro ty z Vás, které maturita čeká ještě třeba za pár let. Už nyní totiž můžete 

několika snadnými kroky svému budoucímu maturujícímu já usnadnit život.

Co stihnout ještě před maturitním ročníkem?

M A T U R I T N Í  Č E T B A
Opravdu vřele Vám doporučuji si přečíst maturitní četbu 

s předstihem. V maturitním ročníku budete mít hodně práce 
a budete rádi, pokud už nebudete muset dočítat třicet knih, 
které jste za předešlé tři roky přečíst nestihli. Samozřejmě ale 
hodně záleží na tom, jak ústní zkoušku z českého jazyka kon-
cipuje Vaše škola, tedy jaký důraz na samotný obsah knihy 
je při zkoušce kladen. Obecnou radou však je nevybírat si 
knihy jen proto, že jste viděli jejich filmové zpracování. Uči-
telé rozdíly mezi filmem a knihou znají a typicky se Vás na ně 
budou ptát, aby zjistili, zda jste knihu skutečně četli. A ono 
vlastně přečíst 20 nebo 30 knih není zas tak hrozné, když si 
je dobře vyberete, ať už na základě rozsahu, srozumitelnosti, 
či toho, že by Vás mohly bavit (což je ale úplně nejlepší).

Dejte si také pozor na neodborné internetové rozbory, 
které velmi často obsahují chyby. V  tomhle kontextu Vám 
mohu doporučit například rozbory od milujemecestinu.cz, 
což je web spravovaný učitelkami češtiny a rozbory, které na 
něm naleznete, jsou skutečně na úrovni.

J A Z Y K O V É  Z K O U Š K Y
Zjistěte si předem, zda Vaše škola uznává nahrazení 

maturitní zkoušky z  anglického (či jiného) jazyka nějakým 
mezinárodním certifikátem. Bude Vás to sice stát peníze 
a nějaké úsilí, ve výsledku si ale ulehčíte o  jeden maturitní 
předmět, a navíc některé vysoké školy dávají za jazykové cer-
tifikáty bonusové body v přijímacím řízení! Například praž-
ská Právnická fakulta v loňském roce udělovala 5 extra bodů, 
což není nikdy na škodu.

 
Vysoké školy obecně uznávají Cambridge certifikáty od 
úrovně B2 (FCE) a vyšší, mnoho škol ale přijímá také zkoušky 
složené u jiných organizacích. Je tedy už jen na Vás, abyste si 
zjistili, kterou zkoušku potřebujete, případně která Vám nej-
více vyhovuje, neboť jejich struktura se také může lišit. Ur-
čitě Vám ale doporučuji se na možnosti, které mezinárodní 
jazykové certifikáty nabízí, minimálně podívat.

Během maturitního ročníku

O T Á Z K Y  O D  S T A R Š Í C H  K A M A R Á D Ů
Získání již vypracovaných otázek od starších kamarádů 

je určitě dobrým začátkem pro přípravu. Co bych Vám ale 
nedoporučila, je vycházet při učení pouze z  těchto materi-
álů. Jednak se požadavky jednotlivých zkoušejících z  toho 
stejného předmětu mohou lišit a  jednak je velice složité se 
stoprocentně orientovat v  cizích poznámkách. Dříve zpra-
cované maturitní otázky Vám však poslouží primárně jako 
kostra pro vlastní zpracování. Speciálně pokud na Vaší škole 
nemáte maturitní semináře a  otázky si zpracováváte sami, 
budou pro Vás tyhle materiály užitečné jako takový návod, 
jak na to.

Určitě ale nepodceňte vlastní přípravu a zkuste si připra-
vit něco originálního, co zmíníte. Potom učitel jasně vidí, že 
se v tématu orientujete a jen neodříkáváte to, co všichni před 
Vámi. Já jsem se třeba typicky v ZSV nebo němčině do všech 
otázek nějak snažila zapojit své znalosti o  mezinárodních 
organizacích ze Summitu, což zaprvé může učitele příjemně 
překvapit a za druhé Vám to může posloužit jako záchranné 
lano, když už vážně nevíte, o čem mluvit.
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H O N E S T  G U I D E

T E Ď ,  N E B O  N I K D Y
Co se maturitních otázek, čtení knih k maturitní zkoušce 

a dalších podkladů, ze kterých se plánujete učit, týče, určitě si 
jejich zpracovávání nenechávejte až na poslední týden před 
maturitní zkouškou. V  tomto týdnu si už budete chtít jen 
sednout a opakovat otázky, ne je na poslední chvíli vypraco-
vávat. Vřele Vám tedy doporučuji si otázky vypracovat pře-
dem, ať už během maturitních seminářů, nebo sami doma.

Dále bych Vám doporučila se během maturitního roč-
níku soustředit primárně na ty předměty, ze kterých budete 
maturovat. Pokud tedy nematurujete z matematiky, je docela 
jedno, jestli budete mít v pololetí na vysvědčení dvojku nebo 
trojku. Tímhle Vvás samozřejmě nechci odradit od matema-
tiky, je však důležité si rozvrhnout čas a stanovit priority, aby 
Vás práce z jiných předmětů příliš nezahltila a mohli jste se 
naplno věnovat svým čtyřem nebo pěti maturitním předmě-
tům

S C I O  T E S T Y
Většinu z Vás také pravděpodobně ještě před maturitou 

čekají přijímací zkoušky na vysokou školu. Pokud budete 
skládat zkoušky od společnosti Scio, níže naleznete QR kód 
na článek z třetího vydání loňského Chronu, který se těmto 
zkouškám věnuje. V článku zjistíte, kterou variantu zkoušek 
si koupit, jak se na ně připravit a obecně vše, co by Vás k Scio 
testům mohlo zajímat.

Těsně před maturitou

N E S T R E S U J T E  S E
Tenhle tip bude znít možná tak trochu jako klišé (už sly-

ším Vaše „To se ti ale lehko řekne, Verčo!“), je to ale vskutku 
tak. Maturita je sice stresující, ve výsledku je to však jen pat-
náctiminutový rozhovor nebo didaktický test a nikdo z Va-
šich učitelů Vás pravděpodobně nechce potkat na opravném 
termínu. Připravte se pečlivě, ale nebojte se, že by se zbořil 
svět, kdybyste náhodou něco neuměli na sto procent. Já jsem 
si třeba v češtině vytáhla knihu, kterou jsem nečetla, a nako-
nec jsem dostala z celého předmětu dvojku. Většina učitelů 
se Vám bude snažit pomoct a  při šťastném vytažení Vámi 
oblíbené otázky se ze zkoušky může rázem stát docela fajn 
pokec.

S V A Ť Á K  A   T I M E - M A N A G E M E N T
Ještě než se začnete učit, je důležité si práci pořádně roz-

vrhnout. Rozhodně není dobrý nápad se začít na maturitu 
připravovat až o svatém týdnu. Svaťák je, alespoň dle mého 
názoru, ideální doba na opakování toho, co už z  předchozí 
přípravy znáte. Doporučuji Vám tedy na začátku mít mini-
málně už zpracované veškeré maturitní otázky, ideálně ales-

poň tušit, co se v nich nachází a o čem budete mluvit. Osobně 
jsem si ještě před svaťákem připravila takové výcucy z ma-
turitních otázek, víceméně zpracování v bodech na cca půl 
stránky, šlo by to přirovnat k  osnově, kterou si píšete při 
psaní slohové práce. O svaťáku jsem si potom zkoušela před-
nést otázky tak, jak jsem si je připravila, a  opakovala jsem 
si už pouze to, co jsem neřekla úplně nejlépe. Pokud chcete 
zkusit všechno učení stihnout týden před maturitou, určitě 
to je také možnost, ale zbytečně si tím přiděláte víc stresu.

Nezapomeňte si také týden učení před maturitní zkouš-
kou pořádně naplánovat. Ze svého pohledu bych Vám dopo-
ručila se učit předmět, který je pro Vás nejtěžší, jako první 
a naopak ty jednoduché si nechat až na konec týdne. Samotný 
poslední den před maturitou byste si měli už spíše odpoči-
nout, pokusit se navodit příjemnou atmosféru a  jít hlavně 
brzo spát, protože věci, které jste se ten den naučili, se Vám 
do paměti bez kvalitního spánku stejně moc dobře neuloží.

B A R V I Č K Y
Nevím, jestli ten fakt dokážu dostatečně zvýraznit, ale 

barvičky jsou Váš největší pomocník. Barevně si podtrhnout 
klíčové termíny, nebo rozdělit otázky do různých skupin dle 
barev Vám pomůže nejen v orientaci, ale často i v zapama-
tování. Vřele Vám tedy doporučuju před maturitou navští-
vit papírnictví a koupit si dostatek hezkých zvýrazňovačů, 
budou se Vám hodit. Kromě lepší orientace také pomohou 
udržet Vaši pozornost, protože je mnohem příjemnější číst 
text, který je barevný, než číst jednolitý černobílý odstavec, 
jakým je třeba tenhle.

B Ě H E M  S A M O T N É  Z K O U Š K Y  P A K  P L A T Í 
J E D N O D U C H É  P R A V I D L O  -  F A K E  I T  T I L L 

Y O U  M A K E  I T
Pokud jste se na zkoušku alespoň základně připravovali, 

nemáte se čeho bát. Jak už jsem zmínila výše, většina učitelů 
se Vám bude během zkoušení snažit pomoct například po-
kládáním návodných otázek. Pokud už ale opravdu nevíte, 
o čem mluvit, zkuste si danou maturitní otázku oslím můst-
kem napasovat na něco, co je Vám blízké. Pokud to nebude 
úplně z cesty, většinou Vás zkoušející nechá hovořit a ušet-
říte si tím nepříjemné ticho.

Na konec článku bych Vám už jen ráda popřála hodně 
štěstí jak s přípravou, tak se samotnou zkouškou a taky pří-
jemné Vánoce, které snad nebudou muset být jen o učení.
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P U B L I C I S T I C K Á  C H V I L K A

VÁNOCE: 
HOT OR NOT? A JAK TO 

DĚLAT LÍP
NELA VÍTŮ
redaktorka

N E N E ,  J Á  N E M U S Í M ,  J Á  U Ž  H O  V I D Í M .
Přestože známe původní význam Vánoc, pravděpodobně 

nikdo z nás si nedokáže představit Štědrý večer bez dárků 
a opulentní večeře. Svátek, jak ho známe dnes, je zaměřený 
především na děti. Nebýt dětí jako těch, kterým Ježíšek, 
Santa, Otec Vánoc, říkejte si tomu, jak chcete, nosí dárky, a na 
které na počátku dvacátého století zacílil na konci prosince 
marketing velkých společnosti, vypadaly by dnes Vánoce 
docela jinak. Podle statistik plánuje průměrný Čech za le-
tošní svátky, tzn. za dárky a štědrovečerní večeři, vydat té-
měř 14 tisíc korun. A například průměrný Brit utratí za Vá-
noce £602 (kolem 17 tisíc korun), a to jenom za dárky! Ať se 
snažíme, jak chceme, v konfrontaci s těmito částkami nelze 
popřít, že se z Vánoc staly svátky komerce.

To dokládá i další fenomén, vánoční reklama. Od listo-
padu se na nás ze všech stran valí neuvěřitelná masáž v po-
době produktů, bez kterých údajně nedokážeme žít. Pokud 
byste náhodou neměli kalendář, spolehlivě poznáte, že se 
blíží advent podle reklamy na Kofolu s  Josefem Poláškem 
a spotu od Coca-Cola s každoročně přijíždějícím červeným 
kamionem. Jsou ale několikasekundové klipy, jejichž jedi-
ným účelem je prodej, to, co by nám mělo asociovat Vánoce?

V předvánočním období nakupujeme spoustu věcí, u kte-
rých často ani nevíme, jestli je obdarovaný využije, jestli mu 
udělají radost nebo jestli se mu budou líbit. Když se netre-
fíme ani do jedné ze zmíněných možností, nastává problém, 
a to až v ekologické rovině. Daný dar byl v podstatě koupený 
zbytečně, padly na něj zbytečně peníze, dokonce byl daný 
produkt zbytečně vyrobený. A my jsme v podstatě jen bez 
rozmýšlení zkonzumovali další část omezených zdrojů.

Co se nepovedených dárku týká, vyvstávají i další kom-
plikace. Co třeba dělat, když se nám obsah balíčku nelíbí? 
Mám ho někomu darovat? Prodat ho? Dát na charitu? Ale 
zase nechci zranit toho dárce, protože to přece myslel dobře! 
Zde se hodí připomenout jediné: I Vánoce jsou o komunikaci. 
Takovým situacím lze snadno předcházet, pokud si zvlád-
neme navzájem říct, co chceme a  očekáváme. Můžeme si 
na dárek nastavit finanční limit nebo se domluvit, že si nic 
dávat nebudeme, ale raději společně strávíme příjemný čas 
či zajdeme do té galerie, na tu lezeckou stěnu, na ten výlet 
(dosaďte si cokoli), který už dlouho odkládáme. I když se nám 
vánoční reklamy a romantické komedie snaží prodat něco ji-
ného, někdy je méně zkrátka více.

N O S Í  J E Ž Í Š E K  D Á R K Y ,  N E B O  S T R E S  A   N E N A P L-
N Ě N Á  O Č E K Á V Á N Í ?

I když se kolem něj dělá pořádný humbuk, advent je čas 
jako každý jiný. Občas je ale pod společenským nátlakem 
těžké si to připustit a trochu zvolnit. Je normální, že chceme 
naplnit očekávání našeho okolí. Pořídit dokonalý dárek, 
uklidit, trávit čas s  rodinou, pomoct při pečení cukroví… 
Někdy toho ale prostě může být too much. Měli bychom si 
častěji uvědomovat, že Vánoce nejsou o nejopulentnější výz-
době a o dvaceti druzích cukroví. Jsou to svátky klidu a míru, 
mělo by být tedy v pořádku trochu zvolnit a ten čas si užít.

V  tom nám však může bránit nastavení našich nejbliž-
ších, třeba i oni jsou na konci roku úplně vyšťavení a vlastně 
naštvaní na to, že musí zařizovat štědrovečerní večeři a na-
kupovat dárky. Skutečně to ale musejí dělat? Vždyť je přece 
v  pořádku Vánoce neslavit, nebo slavit, ale jinak… Někdo 
si třeba chce jen sednout v deset k televizi, pustit si Pelíšky 

Vánoce jsou svátky mnoha přívlastků. Často si vzájemně přejeme veselé 
Vánoce a mluvíme o svátcích klidu a míru. 24. prosinec nazýváme Štědrým 

dnem a slýcháme přání „veselé Vánoce a bohatého Ježíška!” O adventním 
čase mluvíme pouze v superlativech. Významy některých slov, která v sou-
vislosti s ním používáme, však nese jistý materialistický nádech. Komer-
cializace Vánoc v českém kontextu prudce eskaluje zejména v několika 

posledních desetiletích. Jak se to projevuje? Co to s sebou přináší? Má to 
nějaká pozitiva? A jak smysluplněji investovat svůj čas a našetřené peníze? 

Na všechny tyto otázky se pokusíme najít odpověď.
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a pak jít spát, nic víc, nic míň. Možná to nechápeme, možná 
máme rádi kapra, lití olova a rozbalování dárků, ale měli by-
chom respektovat, že to tak nemusí mít každý.

J E  T O  V Á Ž N Ě  T A K  H R O Z N É ?
I Grinch na konci příběhu zjistí, že Vánoce nejsou pouze 

materiální a  vidí pozitiva tohoto svátku. Adventní marke-
ting, který má samozřejmě za cíl působit na co největší sku-
pinu lidí bez ohledu na jejich vyznání, a popkultura silně při-
spěly k tomu, že Vánoce už dávno nejsou pouze křesťanský 
zvyk. Tím se pojem Vánoc poněkud nábožensky vyprázdnil 
a začíná se častěji používat označení svátky, což je zároveň 
mnohem více inkluzivní. Přání „Happy Holidays” narozdíl 
od „Merry Christmas” zahrnuje i  Chanuku nebo třeba Di-
wali. Zkrátka v podstatě celý svět, i ten ateistický, slaví v je-
den moment. And I think that’s beautiful! Pokud Vás zajímá 
více, neváhejte přelistovat na stranu 14 tohoto čísla – ale až 
po dočtení tohoto článku :).

J A K  T O  J E Š T Ě  V Y L E P Š I T ?
Aby nás letos nemuseli navštívit Dickensovi tři duchové 

Vánoc, představíme si v následujících odstavcích pět chari-
tativních iniciativ, jimž místo vyhazování peněz za ponožky, 
které stejně nikdo nechce, můžete přispět.

J E Ž Í Š K O V A  V N O U Č A T A
V  rámci této charity se můžete 

i  vy stát Ježíškem! Na webových 
stránkách iniciativy si projdete se-
znam přání seniorů a  zarezervujete 
si to, které chcete splnit, zároveň vy-
plníte způsob předání/zaslání dárku 
či uspořádání zážitku. Pokud se nechcete nebo nemáte čas 
angažovat přímo, můžete přispět i finančně. Vaše peníze pů-
jdou pravděpodobně na polohovací či masážní křesla, elek-
trické invalidní vozíky a skútry, ale třeba i na podporu volno-
časových aktivizačních činností a zvířecích návštěv.

N O C L E Ž E N K A
je projekt Armády spásy. Poříze-

ním Nocleženky, která stojí 100 Kč, 
podpoříte konkrétního člověka bez 
domova. Ten tak bude moci v zimní 
den přespat v teple noclehárny právě 
Armády spásy. Nejedná se ale pouze 
o zmíněné přespání! Nocleženka mu 
poskytne i  polévku s  pečivem, teplý nápoj a  příležitost se 
osprchovat a provést osobní hygienu. Samozřejmě existuje 
i možnost přispět více, takto získané finance pak putují na 
renovaci a rozvoj nocleháren pro lidi bez domova.

 
 

S K U T E Č N Ý  D Á R E K
Skutečný dárek je projekt Člo-

věka v tísni, který funguje od roku 
2009. Priority, které se snaží Člo-
věk v  tísni touto iniciativou napl-
ňovat, jsou voda, vzdělání, obživa, 
klima, zdraví a  Česká republika. 
V každé z kategorií si můžete vybrat konkrétní položku, na 
kterou chcete přispět. Skutečný dárek umožňuje koupi cer-
tifikátu, a to buď v elektronické formě, nebo papírového. Ten 
pak můžete nadělit svým blízkým pod stromeček jako origi-
nální dárek.

K R A B I C E  O D  B O T
Letos se konal třináctý ročník 

předvánoční akce Krabice od bot, 
kterou pořádá Diakonie ČCE. Na 
Mikuláše bohužel skončila letošní 
sbírka, ale jedná se o opravdu hezkou 
iniciativu, a  proto Vám ji prezentu-
jeme, kdybyste měli zájem se zapojit třeba příští rok. Cílem je 
obdarovat a potěšit děti ze sociálně znevýhodněných rodin. 
Spočívá to v balení hraček do krabic od bot, ty pak odnesete 
na jedno ze sběrných míst, které pak balíčky distribuuje. Mi-
nulý rok tak iniciativa zpříjemnila Vánoce více než 48 000 
dětí ze znevýhodněných, nízkoprahových zařízení a azylo-
vých domů.

S M Y S L U P L N Ý  D A R
Smysluplný dar pomáhá lidem ve 

znevýhodněných regionech světa. 
Zakoupením jim přiblížíte možnost 
postavit se na vlastní nohy a zlepšit 
životní podmínky. Iniciativa je orga-
nizovaná Charitou Česká republika. 
I zde máte příležitost obdržet dárkový certifikát, který stačí 
vytisknout, zabalit a darovat. Mezi aktivity, na které můžete 
přispět, patří například soběstačnost žen v  Iráku, vysoko-
školské vzdělání uprchlice žijící v Zambii nebo lékařská kon-
zultace pro moldavskou seniorku.

Vánoce znamenají pro každého z nás něco jiného. Někdo 
zajde na půlnoční, někdo s chutí rozbaluje dárky a někdo se 
nemůže dočkat, až to bude mít za sebou. Důležité ale je tuto 
rozdílnost respektovat a  nikoho netlačit do věcí, které mu 
jsou proti srsti. Vždyť je to o tom si alespoň na chvíli odpo-
činout a poplácat se po ramenou, že jsme překonali další rok. 
Ne o tom se uměle stresovat, protože nevíme, jestli se mamce 
bude líbit svetr, který jsme jí koupili, nebo protože nás pra-
rodiče budou přemlouvat, abychom si dali toho kapra, i když 
vědí, že jsme vegetariáni. Doufám, že jste na Vánoce připra-
veni a v rámci možností se těšíte. Za celou redakci Chronu 
(a  snad to po přečtení tohoto článku nevyzní pokrytecky) 
vám přeju veselé Vánoce a šťastný nový rok!
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JAN ŠPAČEK: EUROVOLBY JSOU 
PRO MĚ VELMI HOT. MÁM ČÍSLO 

NA ANDREJE.
JANA STAŇKOVÁ

redaktorka

Existuje spousta pořadů zaměřených na politické 
debaty nebo reportáže, ale Fabulace vyplnily 
díru na trhu. Jednak formátem a jednak i tím, že 
satira a  bizár dominují tvým rozhovorům. Navíc 
si troufnu tvrdit, že málokterý politický pořad 
sleduje tolik mladých lidí a ještě se u toho dobře 
baví. Takže bych se tě chtěla zeptat, jak vůbec 
vznikl nápad na Fabulace Jana Špačka?

No, tak já jsem tak jeden den v létě se-
děl a měl jsem dva problémy. Jednak 
jsem neměl co dělat a s kým se bavit, 
tak jsem byl takovej smutnej z  toho. 
A  druhej problém byl ten, že jsem 
zas viděl, že všichni znova nadávají 
na politiky při předvolební kampani, 
co tenkrát probíhala, a tak jsem si ří-
kal: „Zkusím to změnit!”. A tak vznikl 
tenhle pořad. A když jsi mluvila o té 
díře na trhu, tak to celkem sedí, pro-
tože ten pořad se měl původně jme-
novat jinak.

Jak?
Původně se měl jmenovat Otvor Jana Špačka, ale to se 
pak zrušilo, ale jen těsně před spuštěním. Já jsem to 
měl i připravený, ale to měl být jakože otvor jako ně-
jaké nové perspektivy, nových míst a tak. Takže tak.

Už jsi to trochu nakousl, ale můžeš víc popsat za-
čátky toho projektu? Říkal jsi, že vznikl 2–3 roky 
zpátky…
Ano, ano. První video jsem vydal v  lednu, teda 
v září 2021.

Můžeš popsat, jak se pořad proměnil za tu dobu, 
co ho děláš?
Tak v  té produkční části se to změnilo výrazně, ty 
první díly jsem točil jenom já. V  podstatě já sám na 
mobil dost pochybně, občas mi někdo pomáhal, ale dě-
lal jsem to sám a bylo to takový, jako že jsem vzal mo-
bil jako kameru na nějakej veřejnej meeting, a to bylo 
všechno. To bylo před volbama 21 (volby do PSP ČR 
2021 - pozn. ed.). Potom jsem měl takovou pauzu na 

rozmyšlenou a trošku jsem proměnil koncept nebo tu 
produkční část. Měl jsem dva kameramany, kteří měli 
nějakou svoji techniku a  začal jsem hosty už přímo 
zvát. To začalo Alenou Schillerovou a pak to postupně, 
tak technicky postupně, jakoby vykrystalizovalo 
a v tomhle režimu to šlo nějak až do konce roku 2022.

Pak jsem si dal takovou menší pauzu a  přemýšlel, 
kam to posunout a jak to produkčně rozvinout, takže 

jsem si našel vlastně úplně novej 
štáb a lidi kolem sebe nastálo. Takže 
teďka mám vlastně jednoho hlav-
ního kameramana, kterej se mnou 
točí všechny díly, a kterej je vlastně 
student dokumentaristiky, takže má 
i oko na dobrý situace, dobrý nápady 
a  dokáže dostat do kamery spoustu 
věcí, což mně vlastně přijde super. 
Potom ještě někdy s námi spolupra-
cuje i druhej kameraman a střihačka. 
Ona většinou dělá nějaký hrubý 
střih, tu emoci tam v tom střihu dá-
vám já většinou. Jakože vždycky to 
ještě po ní dolaďuju.

Ty jsi mi vlastně odpověděl sám na mou další 
otázku. Chtěla jsem se Tě totiž zeptat, kolik se 
na tom projektu celkově podílí lidí. Máš třeba ně-
koho, kdo domlouvá rozhovory? Nebo si to děláš 
sám?
Ne. Nikdo, nikdo. Bohužel to musím dělat já a  nejde 
mi to moc.

Já mám pocit, že se ti to docela daří teda.
Jo. No, nevím. Takže tak nějak to probíhá.

Jak těžké vlastně je dostat se k politikům, se kte-
rými chceš natočit rozhovor? Jsou politici ochotni 
se s tebou sejít?
No, teď je to celkem těžké, protože ona ta šance roste 
hodně před volbama, to je velmi snadné a teďka volby 
nejsou…
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No a eurovolby nejsou pro voliče asi tak „hot”.
No, ty ještě nejsou, nezačaly pořádně, ale naopak jsou 
velmi hot pro mě a na to se už těším.

Ale když nejsou nějaký volby, tak je to o dost nároč-
nější a vlastně si říkám, že když jsou volby, tak vlastně 
ti politici vůbec jako neví, jak mají oslovit mladé di-
váky. Takže jsou za takovou nabídku strašně vděční 
a udělají v podstatě cokoliv, což je až děsivé. Ale mimo 
ty volby je to náročné a zkouším to různými způsoby.
No, většinou vůbec najít nějaký kontakt na politiky, 
který by reálně byl autentický, nebo aby prostě odpo-
věděli, je dost těžký. Ale naštěstí mám nějaký svoje 
kontakty, co mi pomáhají. Mám jednoho takového ka-
maráda, který má telefon na všechny politiky, takže…

To se hodí předpokládám.
Moc.

Takže  – jak se člověk vlastně dostane do Babi-
šova obytňáku?
No, to byla taková, to byla vlastně obrovská náhoda, 
já jsem nevěděl, že se to stane, to byla fakt jako velká 
haluz v podstatě.

Já jsem před prezidentskými volbami napsal všem 
kandidátům, úplně všem. A ti, co mi odpověděli, tak 
s těmi jsem potom natočil rozhovor. A jedním z nich 
byl Andrej Babiš a já jsem nevěděl jak ho mám oslovit, 
takže jsem to udělal tak jako chytře. Já jsem věděl, že 
mě na Instagramu sleduje Marek Prchal, jeho spolu-
pracovník bývalej, tak jsem mu napsal na Instagramu 
zprávu, jestli by jako něco takového nechtěl a  asi za 
týden mně odepsal a poslal mi číslo na Andreje Babiše, 
že už o mně ví.

Takže máš číslo na Andreje.
Jo, jo, jo, já už jsem měl i předtím, ale to bylo ještě jinak. 
Takže poté jsme se s  ním domluvili a  zajímavé bylo, 
že v podstatě celý ten den jsem si psal přímo s Andre-
jem Babišem. Předtím u  všech těch kandidátů, ať už 
to byli lidi, kteří mají nízkou voličskou podporu, tak 
u všech těch kandidátů to někdo organizoval, ale v pří-
padě Andreje Babiše, který ten celý den organizoval 
se mnou po SMS-kách sám, to bylo zajímavé, no. A tak 
nějak to vzniklo, takže to byla velká náhoda a shoda 
okolností.

Vznikl mezi vámi nějaký vztah? Ptám se na to, 
protože narážím na tvoje video s Alenou (Schille-
rovou, pozn. ed.), kde jste si tak nějak vyznali své 
city.
No, těžko říct, jako vztah určitě vznikl, ale asi to bylo 
celkem pro mě těžký. Protože těžko se mi pronikalo 
do Andreje Babiše. Když jsme spolu natáčeli, měl jsem 
pocit, jakože mě hodně času poslouchal tak napůl, 
nevím, bylo to zvláštní. Nicméně já mám velkou to-

leranci k  takovým velkým stresům. Ten jeho výkon 
během toho dne, který jsem s  ním celý strávil, byl 
opravdu obdivuhodný vzhledem k jeho věku a všemu. 
Takže to bylo těžký, ale zároveň jsem tolerantní. Nic-
méně, potom se stala taková věc. Ještě jsme si psali, 
SMS-kovali, vlastně to bylo po prvním kole, já jsem 
mu psal SMS-ku, jestli by chtěl něco natočit třeba před 
druhým kolem. To bylo zrovna ten den, kdy byla de-
bata na České televizi a on mi potom odepsal někdy 
o půl dvanácté večer na tu moji nabídku: „Nechceš si 
radši točit s Pavlem něco?” A pak už mi neodpověděl. 
Takže tak, ale zase to beru prostě, že toho měl strašně 
moc tou dobou.

Ve tvých rozhovorech dostáváš hosty často do si-
tuací, které je dokážou dokonale vyvést z míry. Je 
očividné, že poté, co jsou zvyklí na sofistikované 
dotazy, je otázka na jejich největší tajemství do-
káže dost rozhodit.
To si nemyslím.

Ne? Mám pocit, že jo, teda, že občas je dostáváš 
docela do situací, které je vykolejí.
To je tvůj názor, ale v pořádku, já ho respektuju.

Dobře, tak jaké jsou otázky, kterými se jim nejvíc 
dostaneš pod kůži?
Tak já se jim nechci dostat pod kůži, to nejsou ani moje 
cíle. Moje ambice je poznat ty politiky takový, jací do-
opravdy jsou. A  to takovými osobními otázkami, na 
to se jich prostě nikdo neptá a  to mě strašně mrzí. 
Třeba když vidím nějaký rozhovor televize, tiskový 
konference s  politiky, tiskovky vlády, opozice, otázky 
Václava Moravce a takový, tak proč se ti novináři toho 
politika nezeptají, jak se mají jeho děti nebo tak. Prostě 
já nevím, co se stalo s lidmi, že se baví tak divně. Proč 
se nikdo neptá, jak se jim daří? Takže tohle třeba dě-
lám já, možná to odhalí jejich skutečné já.

Jak moc je těžké udržet vážnou tvář, když na-
stane během rozhovoru nějaká trapná chvíle? 
Všimla jsem si, že když děláš rozhovor a nastane 
tam nějaká situace, kdy já už ležím smíchy na 
zemi, tak ty máš pořád poker face. Jak to děláš?
Fakt? Tak to nevím, že by se tam stala tak trapná 
chvíle. Jako byly tam nějaké věci trapné, ale to bylo ne-
závisle na tom pořadu. Třeba, že Karel Diviš volí SPD, 
to bylo trapné, jak to zatajoval. Ale nevím, prostě mně 
to nepřipadá trapný, asi mi je spíš většinou líto těch 
lidí v takových chvílích.

Ve svých videích děláš rozhovor s politiky téměř 
z celého politického spektra. Kdo z nich tě nejvíc 
překvapil, nebo kdo naopak nenaplnil tvoje oče-
kávání?
Jako na základě toho, jaký je jejich veřejný obraz?
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Třeba. Nebo na základě toho, jak k  tobě přistu-
povali.
Kdo mě pozitivně překvapil, to je těžké říct jednoho 
člověka. Protože já bych nerad někomu křivdil, že 
bych ho nezmínil.

Když jsem byl v pátek na Národní třídě 17.  listopadu 
a  rozdával jsem tam šampón Václava Havla politi-
kům a  kolemjdoucím, tak tady ty reakce byly velice 
zajímavý, protože třeba když jsem to dával politikům 
Hnutí STAN, například Vítu Rakušanovi, tak ten si to 
vzal hnedka a byl rád a poděkoval mi, a pak to tam ještě 
ukazoval všem. A potom dokonce hejtmanka Středo-
českého kraje, paní Pecková, za mnou přišla a zeptala 
se, jestli může taky dostat šampón.

A  potom tam po nich přišli Piráti a  ti byli takoví 
strašně podezřívaví, nepříjemní trošku na mě. Já jsem 
jim dával zdarma dárky a oni prostě… Třeba Jan Lipav-
ský, za ním jsem přišel, ukázal mu, že to mám a že mu 
to chci dát. A on se ptal: „A co to jako je? A proč to je?” 
Tak jsem mu odpověděl: „Vemte si, toto je šampón.” 
A  on to odmítl prostě. A  já jsem mu přitom nabízel, 
že by to mohl dávat třeba na zahraničních cestách 
jako vývozní artikl. Takže to mě překvapilo, že jsou 
Piráti takoví dynamičtí, mladiství údajně a byli takoví 
zapšklí. Takže takovéhle reakce mě překvapily. Tohle 
zrovna speciálně.

Kolik šampónů Václava Havla jsi rozdal na Ná-
rodní třídě 17. listopadu? Jak politici reagovali na 
tento dáreček?

To číslo jsem neřekl, bylo jich asi přes 50, si myslím. Já 
nevím, já jsem je nevzal všechny, měl jsem jich určitě 
kolem padesátky, ale nějaký jsem si nevzal, protože 
taška už byla strašně těžká, protože jeden ten šampon 
má 300 gramů, a když to vynásobím 50, tak to je kolik? 
To je 15 kilo. Což se mi nechtělo teda tahat, takže jsem 
jich nechal několik, a ještě mám nějaký doma, teda asi 
osm šamponů.

A co se tam stalo? Tak, STAN byl super, měli rádi šam-
pon Václava Havla. Piráti ho neměli moc rádi. Potom 
jsem ho chtěl dát ještě předsedkyni sněmovny Peka-
rové, která byla v čele průvodu koalice Spolu, tam mě 
ale nechtěli pustit.Ochranka mi zabránila ve vstupu, 
takže opět jsem si prostě připadal jako před rokem 89 
tak trochu.

Ale kdo mě velice, velice, velice mile překvapil, tak 
to byl předseda Senátu Miloš Vystrčil. Jemu jsem ten 
šampon dal, on se na to koukl, poděkoval a říkal, že mi 
nemá dát co na oplátku. Já říkal, že to nevadí, a prostě 
jsem byl rád, tak jsem šel pryč. A někdy za hodinu, co 
jsem pořád na té Národní třídě byl, tak mě tam sám 
našel, přišel za mnou sám od sebe, asi mě tam musel 

někde zahlédnout, a  dal mi dárek na oplátku. Byl to 
takový jako dřevěný lev s  logem Senátu, abych do-
stal taky nějakej dárek, což mně přišlo vlastně hrozně 
hezký, že jsme si rozdali takové demokratické suve-
nýry.

A  přemýšlím ještě, kdo byl takovej milej. Ještě jsem 
to dal Kalouskovi, ten se tomu tak zasmál a poděko-
val. Jiří Pospíšil se mě ptal, jestli to podporuje Havla, 
nebo ne, tak jsem řekl, že jo, tak si to vzal. A to je tak 
asi všechno, teď si nevzpomenu na další politiky asi. 
I když pardón, já jsem si to tady vlastně napsal do po-
známek, komu jsem to všechno dal. Takže Ivan Bartoš 
si ho teda vzal, ale byl takový nejistý. Olga Richtrová 
z Pirátů, tak ta si ho vzala a pak mi ho vrátila hned, 
takže taky zvláštní reakce. Danuše Nerudová, ta to 
dala svému manželovi.

Vidíš, jak to vypadá s Danuší? Domluvili jste si už 
rozhovor? (pozn. redakce - Danuše Nerudová jako 
jedna z mála nenavštívila Honzovy fabulace před 
prezidentskými volbami a Honza často poukazo-
val na to, že rozhovor se jim nedaří dlouhodobě 
domluvit)
Jo, ten už je domluvenej. Měl být původně v srpnu, po-
tom v listopadu a bude v lednu.

Když tak mluvíš o těch lidech, nedá mi to se ne-
zeptat, s kým sis natáčení svých videí užil nejvíc?
Tak to je taky dost taková otázka, že někdo bude 
smutný, když řeknu, kdo je nejlepší. Já jsem si to užil 
vlastně s každým. Já jsem nikdy nešel kvůli sobě na to 
natáčení. Ale kvůli těm hostům, většinou abych jim 
pomohl. Takže nejde o to, s kým já jsem si to užil. Ale 
můžu udělat výjimku v jednom případě, protože byli 
i  hosti, kteří moc nepotřebovali moji pomoc. Ti byli 
úplně vyrovnání a v pohodě. Například pan Paroubek 
nebo současný prezident Pavel, který taky byl velice 
vyrovnaný. A  toho bych zmínil, protože bylo velice 
překvapivé a úžasné, že když jsme spolu točili, tak on 
se choval úplně stejně na kameru i mimo kameru, což 
vlastně jsem nezažil něco takovýho. A to je normální, 
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takhle mít takovou masku na kameře. Ale on ji nikdy 
neměl, což mi přišlo velice milé.

Můžeš se s našimi čtenáři podělit o nějaký záži-
tek, co se nedostal do záběru kamer? Něco, co ti 
utkvělo v paměti?
Přemýšlím. Třeba když jsem točil video s  Andrejem 
Babišem, tak jak jsem na konci ukázal svůj zadek a po-
tom jsem tam odcházel halou pryč. A když jsem tam 
odcházel, tak tam měl být záběr, že odcházím a mám ty 
kalhoty, ty mi spadnou a mám je na kolenou. No a byly 
tam nějaký paní starší, který byly na té besedě a  se-
děly tam a viděly mě a začaly po mně pokřikoval, že 
jsem úchyl, ať se obleču, že je obtěžuju. A ta paní, která 
pracovala s Andrejem Babišem v jeho týmu, ta jim ří-
kala, že je to v pohodě, že o tom ví, že jsem tam s nima. 
Takže ony je uklidnily. To bylo dobrý.

Jak reagují novináři, řekněme nějakých větších 
médií, na to, když se s tebou potkají třeba na ně-
jakém politickém meetingu?

Já přemýšlím, jestli se někdy stalo, že bych šel někam, 
kde by byli i novináři. Toho 17.  listopadu se to třeba 
stalo. Ale většinou jsem měl domluvené to setkání je-
nom já, nebo jsem měl nějaké akce, které byly mimo 
radar v podstatě. Třeba návštěva v nějakém krajském/
okresním městě daného politika nebo něco takového, 
což asi pro novináře zajímavé není, ale pro mě jo.
Ale novináři na mě reagovali většinou dobře. Třeba se 
se mnou vyfotí často. Fotografují se se mnou nebo mě 
zdraví. Jsou milí.

Nevnímají tě jako konkurenci?
Nevšiml jsem si toho. Možná někteří jo. Ti, co se se 
mnou nevyfotí.

Tvoje videa se dostala do širšího povědomí ze-
jména v období prezidentských voleb, kdy jsi na-
táčel rozhovory s  kandidáty. Čistě hypotetická 
otázka: Kdybys ty osobně kandidoval, co by byl 
hlavní bod tvého programu?

Tak já nebudu nikdy kandidovat na prezidenta. To 
je první bod. Hele, já si myslím jednu důležitou věc. 
Hovoří se o snížení věku volení, jakože od 16 budeme 
moct volit. A třeba Petr Pavel, mám pocit, to podpo-
ruje. A to je moc pěkný, ale já vím, proč to podporuje. 
Protože pro něho je to strašně bezpečný, protože on je 
v klidu, protože prezident může být volen až od 40 let, 
a on i takhle prostě může dělat, že je náš kámoš, ale při-
tom, jako on to moc dobře ví, že ho nemůžeme nějak 
ohrozit, a proto nás tak podporuje. Takže já bych řekl 
panu prezidentovi: „Ukažte, že jste formát. A  kromě 

toho, že už se bude volit od 16, snižte hranici pro kan-
didaturu na prezidenta. Třeba minimálně tak na 38. 
A  tím ukážete, že podporujete mladý lidi.” Pojďme 
udělat nějakou skutečnou změnu. A to bych třeba jako 
prezident udělal.

Poslední segment otázek bude tzv. na tělo. Všichni 
známe Fabulace Jana Špačka, ale málokdo z nás 
zná Jana Špačka jako osobnost. Proto teď mám 
na tebe připravenou sadu otázek na “to, nebo 
to”, abychom měli příležitost tě lépe poznat.

Twitter, nebo X? Twitter. 
KFC, nebo KSČ? KFC. 
Víno, nebo pivo? Víno. 
Kniha, nebo film? Film. 
Kšiltovka, nebo klobouk? Kšiltovka. 
Praha, nebo Brno? Brno. 
Eiskaffee, nebo výběrová káva? Eiskaffee, jasně. 
Hruška, nebo Jabko? Hruška. 
Podcasty, nebo noviny? Noviny.

No, to ale nevím no, jestli mě čtenáři poznají, mini-
málně půlka věcí se o mně už věděla.

Tak je něco, co chceš o sobě prozradit?
Byl jsem dneska u zubaře, to můžu prozradit.

Jak dopadla návštěva u zubaře?
Měl jsem tam nějaký hlubinný kaz, ale nebolelo to. 
Bylo to celkem v pohodě.

Moje poslední otázka. Prozradíš našim čtenářům, 
na co se do budoucna ve Fabulacích můžou těšit?
Jo. Nedávno vyšlo video z  demonstrace, to už bylo 
strašně dlouho. Předtím jsem dělal video s Mikýřem, 
to mi zabralo hodně práce. Brzy vyjde video z víkendu 
(ze 17. listopadu, pozn.red.). A potom bych chtěl udělat 
nějaký vánoční speciál, ale přiznám se, že teďka úplně 
ještě nemám jistotu, že to vyjde.

Zaujal vás Jan Špaček? Mrkněte na jeho YouTube kanál! - "FABULACE Jana Špačka"
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VZTAH ČLOVĚKA K SOBĚ 
SAMÉMU

MONIKA JEŘÁBKOVÁ
redaktorka

P řiznávám, že přestože bych v  tomto článku ráda psala 
spíše odpovědi, mám stále jen víc a víc otázek. Proč jsme 

sami k sobě tak přehnaně kritičtí? Proč umíme skvěle pora-
dit našim blízkým a dokážeme být velmi tolerantní a chápaví 
ohledně jejich omylů, ale sami sobě bychom byli schopni ur-
čité jednání vyčítat klidně i roky? Jak se naučit být srovnaný 
s vlastními chybami? Jak být,v pohodě’’ se svým minulým já? 
A co dělat s toxickou potřebou být stále perfektní? Že chyby 
děláme přece každý slýcháme už od malička. A taky to, že je 
to lidské, a že nejdůležitější je se z daných chyb poučit. Nebo 
to, že je důležité odpočívat a umět se i bavit, protože bez toho 
stejně naše práce nebude mít dobré výsledky. Racionálně to 
víme všichni, říkáme to svým kamarádům a snažíme se to 
říkat i sobě samým. Jak se tím ale naučit řídit?

Zmíněná přehnaná sebekritika často vychází z nežádou-
cího a neudržitelného ideálu dokonalosti. Mnozí z nás jsou 
náchylní k tvrdým soudům, nereálným očekáváním a neko-
nečnému hledání nedostatků ve vlastním jednání. Jenže to 
potom může snadno znemožnit vnímání sebe samých s lás-
kou a laskavostí. Určitá sebereflexe a kritické myšlení je ur-
čitě na místě, jenže hranice mezi tím, kdy je pro nás takové 
myšlení zdravé a posouvá nás vpřed, a mezi jeho škodlivostí, 
je poměrně tenká. Co se týče řešení, myslím, že je nejdůle-
žitější naučit se vnímat své pocity a emoce. Vnímat, co nás 
upřímně trápí, jak a proč se cítíme, co s tím opravdu můžeme 
udělat, nebo co by nám mohlo ulevit. Kolikrát se totiž cítíme, 
jakoby pro nás končil svět, přitom se stačí na věci podívat 
s určitým odstupem, nebo je třeba jen říct nahlas, nejlépe ně-
komu blízkému. Pak většinou uvidíme, že opravdu nejsme ti 
nejhorší lidé na světě jen proto, že jsme udělali či řekli něco, 
na co si za pár týdnů stejně ani nevzpomeneme.

Co se týče umění odpočívat, v kontextu našeho tématu 
tedy spíš umění dovolit si odpočívat, je důležité uvědomit si, 
jaký odpočinek vlastně naše tělo vyžaduje. Kolikrát si mys-
líme, že odpočíváme, když jen ležíme a nic neděláme, jenže 
pak jsme překvapení, když pořád na nic nemáme sílu a jsme 

po tom údajném odpočinku akorát více vyčerpaní. Nebo si 
v rámci odpočinku pustíme seriál a pak jsme akorát ve stresu 
a jsme na sebe naštvaní, protože ten čas jsme přece mohli in-
vestovat mnohem lépe. Musíme si uvědomit, že není odpoči-
nek jako odpočinek. A světe div se – když celou dobu během 
odpočívání přemýšlíme nad tím, kolik toho musíme udělat, 
jak moc nestíháme a co všechno nezvládáme, naše hlava si 
moc neodpočine. Dostáváme se tak do začarovaného kruhu 
vyčerpání, prokrastinace a stresování se. Řešení je poměrně 
jednoduché – pokud o sebe chcete pečovat a hezky se o sebe 
starat, musíte vnímat, co vašemu tělu reálně chybí, a dopřát 
mu to. Na tom mimochodem můžeme krásně vidět, že stejně 
jako v ostatních vztazích i v tomto hraje klíčovou roli právě 
naslouchání.

A jak tedy správně odpočívat? Většinou jen potřebujeme 
pravý opak toho, co celé dny děláme. Pokud jste celý den na 
nohou, například pokud máte brigádu, kde se nezastavíte, 
bude pro vás logicky odpočinkem fyzický klid. Pokud cho-
díte pozdě spát a  brzy vstáváte, odpočinkem pro vaše tělo 
bude pořádně se vyspat. A pokud sedíte celý den jen ve škole, 
odpočinkem pro vás bude stejně tak pravý opak – může to 
být procházka se psem, trénink nebo jakákoliv fyzická akti-
vita s přáteli. Když je totiž člověk vyčerpaný z celodenního 
sezení a poslouchání výkladů učitelů, další sezení (ani ležení) 
doma mu nepomůže.

Dalším faktorem dobrého vztahu k  sobě samým jsou 
rozhodně vztahy s lidmi, kterými se obklopujeme. Ať už jde 
o naši rodinu, naše spolužáky, naše kolegy nebo prostě naše 
kamarády, vztahy, které s nimi máme, nás kolikrát ovlivňují 
mnohem víc, než si uvědomujeme. Když totiž máte jistotu 
v lidech kolem sebe – a teď nemluvím o tom, že byste se na-
vzájem brali jako samozřejmost a nevážili si vašeho vztahu, 
právě naopak – máte mnohem jednodušší cestu k hezkému 
vztahu i sami k sobě. Když se totiž člověk cítí stabilně a ví, 
že nějaká drobnost či chyba jen tak jeho vztahy nerozhodí, 
nebudou mít tyto chyby tak velký dopad na to, jak se ohledně 

Tento vztah vlastně funguje podobně jako každý jiný – když jsme v něm 
spokojení, záříme, zatímco když se v něm trápíme, odráží se to na nás. Může 

se zdát, že téma vztahu člověka k sobě samému začíná být ohrané. Pojmy 
jako self love a self care pravděpodobně slýcháte ze všech stran a možná už 

některé z vás začínají štvát. Pravdou ale zůstává, že vztah, který máme sami 
se sebou, patří bezpochyb k těm naprosto nejdůležitějším a byla by škoda se 
na něj v této rubrice nezaměřit, i vzhledem k tomu, jak každého z nás různě 

ovlivňuje.
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sebe cítí on sám. Když kolem sebe máte ty správné lidi, ča-
sem se naučíte, že věci, které nezvládáte, nebo chyby, které 
děláte, vás nedefinují.

A když na sebe nebudete tak přísní, taky časem uvidíte, 
že rozhodnutí, která jste učinili pár let zpátky, nebo to, jak 
jste se chovali tehdy, když jste se s  někým seznamovali, 
opravdu nikdo neřeší. S odstupem času uvidíte, že každý má 
opravdu dost práce sám se sebou a že lidé, kteří vás mají rádi, 
vás budou mít stejně rádi i po tom, co jste řekli tu jednu trap-
nou věc. Protože i když se tomu těžko věří, nikdo kromě vás 
si to už teď nepamatuje. A věřte mi, že i ti, ke kterým vzhlí-
žíte a říkáte si, jak schopní jsou, po večerech pravděpodobně 
také přemýšlejí nad tím, co mohli udělat lépe, nebo že nejsou 
DOST.

I  když je v  dnešní velmi hektické době složité řídit se 
podle toho, co racionálně víme – tedy že opravdu nemusíme 
být stále perfektní a neustále se překonávat či si něco doka-
zovat, mějme na paměti, že občas prostě stačí jen být. Ne-
nechme si utíkat radost z  našich úspěchů (nebo klidně jen 
z  každodenních maličkostí) kvůli tomu, že přece šlo něco 
udělat lépe, nebo že už je na čase zvládnout něco dalšího. 
Dovolme si jen tak se nadechnout, vnímejme, jaké činnosti 
nás opravdu baví, a těm se věnujme. Taky vnímejme, kdo rád 
poslouchá, jak moc nás ty činnosti naplňují a kdo je vděčný, 
že s ním tu radost sdílíme, a pečujme o vztahy s těmito lidmi. 
A v neposlední řadě vnímejme, kdy jsme vyčerpaní a nespo-
kojení, a nebojme se to nepřehlížet, ale opravdu s  tím něco 
dělat. Protože vztah člověka k sobě samotnému, stejně jako 
vztahy s lidmi, na kterých nám záleží, je o naslouchání.
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VÁNOCE – KŘESŤANSKÉ? /. /!
MICHAELA STAŇKOVÁ

redaktorka

Vánoce se slaví takřka po celém světě a do jisté míry ovlivňují i ten neslavící zbytek 
obyvatelstva planety. Všichni bychom dokázali říct, jak se Vánoce slaví – dávají se 
dárky, zdobí se stromeček, zpívají se koledy etc. Je ale vysoce pravděpodobné, že za 
každými dveřmi v naší ulici probíhají Vánoce dosti rozdílně a že za některými se 
třeba neslaví vůbec. A co teprve, když se koncem prosince podíváme do obýváku 

rodiny třeba… v Libérii.

Pojďme se oprostit od euro/americko-centrického pohledu na „nejkrásnější svátky 
v roce” a udělat si malý exkurz napříč časem a prostorem.

Jak je vidět na přiložené mapce, slavení Vánoc se zdá být 
především věcí křesťanské tradice. Křesťané slaví naro-

zení Pána jako ubohého jezulátka a  též radostně očekávají 
jeho druhý příchod „ve vší parádě” za zvuků andělských 
polnic. Státy s převahou muslimského obyvatelstva naopak 
Vánoce jako náboženský svátek neuznávají, stejně jako židé, 
přestože postavu Ježíše Krista znají a uznávají. V ostatních 
státech sice lidé Vánoce slaví, nejedná se ale o oficiálně uz-
nané svátky a spíše než tradicí je jejich slavení podmíněno 
tzv. „westernizací”.

V Á N O C E   –  K Ř E S Ť A N S K É ?
Jenže… Podobné tradice slavností pořádaných přibližně 

v polovině zimy jsou doloženy již z dob antického Říma, sta-
letí před narozením Krista.

Ve starověkém Římě byly právě v  prosinci pořádány 
jedny z  největších hodů a  slavností roku, tzv. Saturnálie. 
Mezi lidmi to byl velice oblíbený svátek plný veselí a zvyk-
lostí – například předávání dárků, setkávání se u hostin, za-
palování světel nebo zdobení stromů a větví jako dekorací. 
Otroci se v tomto období stávali rovnocennými, a někdy si 
dokonce se svými pány na chvíli měnili „role”. Nebyly to 
však jen Saturnálie, v severní Evropě byl v „čase Vánoc” sla-
ven svátek Yule.

Něco vám to připomíná? Hřejivá světla, sounáležitost, 
obdarovávání se, dobré jídlo a pití – to vše je pro nevěřící s Vá-
noci spojeno možná více než Jezulátko v jesličkách. A vše je 
odkazem dob pohanských. A možná si v sobě tuto tendenci 
zpříjemňovat si dlouhé zimní noci neseme přirozeně. Jedno 
z možných vysvětlení těchto slavností v polovině zimy klade 
do popředí právě faktor zimy. Je to těžké, možná nejtěžší 
období roku co do obstarávání potravy, naplňování potřeb 
akurátní teploty okolí a zachování si mentální pohody. Když 
uprostřed téhle náročné fáze roku naplánujete akci, na níž se 
všichni mohou od listopadu těšit a na níž se bude po skon-

čení další měsíc a půl s hřejivým pocitem vzpomínat, šance 
na úspěšné přežití zimy rapidně vzrostou.

A  právě i  zasazení druhých nejzásadnějších křesťan-
ských svátků doprostřed zimy není náhodné a více než s na-
rozením Krista je spojeno právě s pohanskou tradicí. Neví se 
totiž, kdy přesně byl Ježíš narozen – v Koránu se dočteme, 
že byl zrozen „na vzdáleném místě” pod palmou, na níž byly 
zralé datle (Korán 19:22-26), což připomíná spíše blízkový-
chodní léto. Ani biblické evangelium podle Lukáše, které 
„vánoční příběh” popisuje nejdetailněji, se nezmiňuje o roč-
ním období, počasí a prostě ničem, co by naznačovalo zrod 
Krista 24. prosince. Křesťanská církev tak nejpravděpodob-
něji zasadila vánoční svátky do období, kdy pohané (budoucí 
prvotní křesťané) slavili Saturnálie, a alespoň v tom jim „vy-
šla vstříc”.

V Á N O C E   –  K Ř E S Ť A N S K É .
Přestože mnoho z tradic, které se při vánočních svátcích 

dodržují, pochází z pohanských dob, o „vánočních svátcích” 
můžeme opravdu mluvit jen díky křesťanství. To přineslo na-
rativ o narození mesiáše neposkvrněné panně v jeruzalém-
ském chlévě a my všichni z vizualizací této scény – z tzv. bet-
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K U L T U R A

lémů – víme, že u toho bylo mnoho oslíků, ovcí a lidí (i když 
např. dle Koránu porodila Panna Marie Ježíše v  osamění).

A  možná až zde začíná ta pravá zábava, protože 
i  když všechny „křesťanské” země znají tento příběh, 
očekávají druhý příchod Ježíše a  znají dikci evange-
lií, způsoby „slavení” Vánoc se kromě návštěv kostelů 
nesmírně liší. To je podmíněno i  rozličností kultur, ve 
kterých křesťanství (někdy i  s  pomocí násilí) zakořenilo.

V Libérii se třeba místo pro „západní” svět tradiční po-
stavy, která rozdává dárky a radost lidem, setkáme s postavou 
Old Man Bayka (starý žebrák), který chodí (spíše tančí) od 
domu k domu, žebrá a prosí, aby ho místní obdarovali. Takto 
se pohybuje po ulicích města v doprovodu svých „tancujících 
ďáblů” v převlecích ze suchých trav s maskami na obličejích. 
Tito tancující ďáblové se objevují též v Sierra Leone, Guinee 
a Pobřeží slonoviny a jsou spojováni s tajnými spolky etnic-
kých menšin. Za vybrané peníze se následně koupí například 
hračky, které pak stařík sdílí s dětmi z vesnic. Obecně jsou 
ulice v těchto státech plné lidí, kteří slaví a skotačí při tanci.

O tisíce kilometrů východně se slavení Vánoc pojí s mno-
hem méně poetickou tradicí. V  Japonsku křesťanská men-
šina sice nezůstává „na svátky” doma mimo práci, jelikož 
Japonsko Vánoce jako státní svátek neuznává. Místní však 
i  vlivem westernizace přijímají západní tradice a  Vánoce 
slaví  – a nejraději v KFC. V 70. letech minulého století to-
tiž úspěšná reklamní kampaň inzerovala jídlo v  KFC jako 
ideální vánoční pohoštění. A od té doby si Japonci několik 
týdnů dopředu rezervují stoly a objednávají jídla, aby si o Vá-
nocích pochutnali na tradičním Kentucky Fried Chicken.

Rozdíly jsou způsobeny nejen geograficky, ale také růz-
nou věroukou. Pravoslavní (ortodoxní) křesťané totiž neslaví 
Vánoce v prosinci, ale až začátkem ledna. Je tomu tak proto, 
že se ve státech s pravoslavnou tradicí řídí dle juliánského 
kalendáře. Takže například v Řecku, Gruzii nebo Srbsku si 
lidé připomínají narození Ježíše 7. ledna tím, že jdou do kos-
tela a jedí společná jídla s mnoha chody, mezi nimiž nechybí 
boršč, maso a ryby, rýžový pilaf se sušeným ovocem, ořechy 
a chléb. Do té doby je ale pro pravoslavné předvánoční čas 
časem půstu – 40 dní před Štědrým dnem nejedí maso, ryby, 
mléčné výrobky, nepijí víno a  nekonzumují olivový olej.

V Á N O C E   –  K Ř E S Ť A N S K É !
I  když Vánoce jsou křesťanské, neovlivňují jen křes-

ťany, jelikož jsou tak masivně rozšířené. Stoupenci dal-
ších dvou velkých světových náboženství se často proti 
Vánocům vymezují a  jako náboženský svátek je neuzná-
vají. Muslimové mají ke křesťanským Vánocům několik 
výhrad, ale jak už je zmíněno výše, jednou z  těch důle-
žitých je fakt, že dle Koránu se Ježíš nenarodil v zimě a za 
takových podmínek, jak líčí křesťanský vánoční příběh. 
Přestože tedy jsou Ježíš Kristus a  jeho matka Marie v  is-
lámské tradici vysoce uznáváni (např. Marie je jediná žena, 
která je v  Koránu pojmenována a  jmenuje se po ní celá 
jedna kapitola), „šťastné svátky” vám muslimové nepopřejí.

Židé pak například v  podobnou dobu slaví jeden z  nej-
důležitějších svátků  – svátek světel, Chanuku. A  pokud se 
někoho s  židovským vyznáním, který*á svou víru bere 
trochu vážněji, zeptáte: „Vy v  prosinci slavíte něco podob-
ného jako Vánoce, že?” pravděpodobně vám bude věnován 
nehezký pohled a důrazné „Ne!”. Židé Ježíše berou jako jed-
noho z dalších proroků, nikoli však za toto pravého mesiáše.

Během Chanuky si židé připomínají slavné vítězství 
Makabejců nad Syřany, osvobození Jeruzaléma a  očištění 
Chrámu od model tak, že postupně po dobu osmi dní za-
palují svíce na osmiramenném svícnu (chanukija)  – první 
den jednu, druhý den dvě a takto postupují po osm dní. Při 
znovuvysvěcení Chrámu totiž chtěli zapálit světla menory 
(sedmiramenného svícnu), avšak neměli dostatek oleje, 
aby světla vydržela hořet osm dní, dokud se nevyrobí olej 
nový. Jenže se stal zázrak a  oheň v  osmi dnech nevyhasl.

Nakonec zmíním ještě indickou tradici a  svátek Diwali 
(Díválí), překvapivě svátek světel a rituálů. Odehrává se na 
podzim a  je slaven hinduisty, sikhy, džinisty a  některými 
budhisty. Předmět oslav se proto u každé z tradic liší, lze ale 
zobecnit, že Diwali je oslavou nového počátku a výhry dobra 
nad zlem, světla nad temnotou, věděním nad ignorancí. Proto 
jsou domy i veřejné prostory vyzdobené olejovými lampami 
(diyas), barevnými vzory rangoli a  pouští se ohňostroje.

Slova jsou pro popsání takto barevných a pulzujících tradic 
málo. Vanilkové rohlíčky jsou ale taky fajn!
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M E Z I N Á R O D N Í  O K É N K O

ARGENTINSKÝ ZOUFALÝ 
POLITICKÝ BIZÁR

VÍT POŘÍZ
redaktor

Krajně pravicový anarchokapitalismus, ultrakonzervatismus, populismus – to všechno jsou 
přednosti se kterými šel do volebního klání prezidentský kandidát Javier Milei. K překva-

pení zbytku světa se ale po vyhlášení volebních výsledků nestal jen další zapomenutou 
politickou výstředností, ale podařilo se mu přesvědčit většinu argentinských voličů a od 

10. 12. 2023 usedne do prezidentského křesla. Nad tím, jak k takové situaci došlo a co přinese 
jeho osobnost Argentině, jsem se snažil krátce zamyslet v následujícím článku.

Ani jsem k  těm volbám nešla, nebylo koho volit.” říká 
hned na začátek moje argentinská kamarádka Carola 

žijící v  Česku, když se jí na celou situaci ptám. Vlastně se 
jí není co divit, v  druhém kole prezidentských voleb byla 
totiž postavena před dost absurdní dvojici. Na jedné straně 
již zmíněný Javier Milei (jeho popis později, je na něj po-
třeba celý odstavec) a na druhé bývalý ministr financí Ser-
gio Massa. Druhý kandidát, Massa, sice představuje příklad 
klasického nezajímavého politika, má ale jedno skryté “eso” 
v rukávu. Za jeho ministrování se podařilo dosáhnout tako-
vého hospodářského propadu, že by mu mohla kdejaká vláda 
(včetně té naší) závidět. Zatímco my se rozčilujeme nad od-
strašující destiprocentní inflací, pro argentince jsou takové 
hodnoty amatérská čísla. “Když jsem přicházela sem, dokázal 
si člověk sehnat 300 pesos za 1 dolar. Teď? Za osm měsíců se 
to vyšplhalo až k 1000 pesos. A tohle je jednoduše problém 
státních financí. Špatně hospodaří s penězi, utrácejí více, než 
mají, a sami si je tisknou. Argentina je sice v úpadku už tak 
od roku 2000, ale to, co se děje v posledních čtyřech letech, 
je šílenost.” vysvětluje moje kamarádka.

Člověka, který je zodpovědný za 150% inflaci asi logicky vět-
šina lidí nebude volit. Co je ale potom jeho alternativa?

J I H O A M E R I C K Ý  M A S A K R 
M O T O R O V O U  P I L O U

Dovolte mi představit Javiera ‘El Loco’ Milei. Dobře si 
pamatuji na video, na které jsem jednou náhodou narazil, 
a které mě poprvé zavedlo do rabbit hole, kterou představuje 
jeho osobnost. Vášnivě v něm jmenuje ministerstva a za ka-
ždým názvem následuje pronikavé “Afuera!” (=Ven!). Zaví-
rání ministerstev je součástí jeho “Plánu motorové pily”, se 
kterou mimochodem moc rád ve svých vystoupeních máchá 
za fanatického řevu publika a s jejíž pomocí by chtěl seřezat 
státní výdaje a naplnit svůj grandiózní anarchokapitalistický 
sen. Ten spočívá například v osvobození země od pesa a jeho 
nahrazení dolarem nebo v  úplném zrušení národní banky. 

Touhy po liberálním státu na somálský způsob ale zda-
leka nejsou vším, co jeho persona zahrnuje. Svůj liberalismus 

kontrastuje ultrakonzervativním postojem např. k ženským 
interrupcím a  sexuální výchově (jakkoli je to paradoxní) 
a občas ho lze dokonce zastihnout ve škrabošce a kostýmu 
jeho superhrdinského alter ega. Na druhou stranu se ale v za-
hraniční politice zasazuje o užší vztahy se Spojenými státy, 
podporuje Ukrajinu v reakci na ruskou invazi a distancuje se 
od geopolitické provázanosti s Čínou.

J A K  V Y H R Á T  V   A R G E N T I N Ě  V O L B Y ?
Argentina je zemí, kde je momentálně až 40 % populace 

pod hranicí chudoby. Ve většině států by to logicky zname-
nalo perfektní recept na úspěch levicových slibů, tady ale 
ne. Jak poznamenává moje kamarádka: “Milei je překvapivý, 
protože říká opak. Říká, že bude škrtat, že bude dávat méně 
peněz na místa placená státem a  že když nebudou peníze, 
tak se prostě zruší a podobně, proto mě trochu překvapuje.”

“Argentina byla velmi bohatá země. Když tam jedeš, tak 
to pořád všude vidíš, teda samozřejmě v těch slumech je chu-
doba, ale vidíš ty budovy a všechno, co tam kdysi bylo. Lidi 
doufají, že se to jednoho dne vrátí. A dost úpěnlivě, protože 
to není otázka obyvatel, to je otázka politická, to je otázka 
toho, že se na nejvyšších místech dost krade.” dodává.

Argentinci k naplnění tohohle “snu, který mohl být” už 
vyzkoušeli prakticky skoro všechny politické směry a vždy 
byli jen zklamáni. Není pak vlastně tak moc divu, že si zvo-
lili “blázna” v superhrdinském obleku.

B U D O U C N O S T
Milei je sice prezidentem v systému, jenž je dost podobný 

tomu ve Spojených státech, absolutní moc ale nemá. Jeho 
strana má mizerné zastoupení v parlamentu, nemá žádné pro-
vinční guvernéry, a je proto téměř nemožné, aby dokázal prosa-
dit dalekosáhlé strukturální reformy. Jeho zvolení ale ukazuje 
na hlubší globální trend. Trend, v němž politici po celém světě 
volí emoce, nadávky a  lži, těmi pak zaplavují mediální pro-
stor a dokážou absolutně přehlušit jakoukoliv politickou dů-
stojnost. To všechno, společně s nástupem umělé inteligence, 
která zvládne masivně produkovat jakoukoliv propagandu, 
pak představuje do budoucna dost znepokojující precedent.



- 17 -

C O  N A  T O  A M O ?

UMĚLÁ INTELIGENCE JAKO 
NOVÝ VOLEBNÍ HRÁČ

Analytikům a analytičkám z Asociace pro mezinárodní otázky jsme tento-
krát položili tuto otázku: “Jak hodnotíte rostoucí vliv umělé inteligence ve 
volebních kampaních, který se v posledních týdnech ukázal například na 
Slovensku či v Argentině? Měli bychom se tohoto trendu obávat? Co zna-

mená pro demokracii?”

Vendula Kazlauskas
Pandořina skříňka s  umělou inteligencí je už otevřená 

a  technologie nejde „odvynalézt“. Musíme se s ní proto na-
učit fungovat a nastavit pro její využívání transparentní pra-
vidla. Evropská unie je sice často kritizovaná pro údajnou 
„přeregulovanost“, ale možná právě díky tomu dokázala na 
legislativní výzvy spojené s rozmachem AI zareagovat mezi 
prvními na světě. Právě v těchto dnech finalizuje soubor pra-
videl pro umělou inteligenci, která mají mimo jiné chránit 
demokracii a například bránit systémům „social scoringu“.

Zůstává ale otázkou, jestli přijatá pravidla budou stačit 
pro čelení všem „unknown unknowns“ spojeným s  vyu-
žíváním AI. Ve světě, kde se společnost neumí bránit ani 
současným dezinformacím, bude velmi obtížné vyhnout se 
negativním vlivům umělé inteligence na transparentnost 
a  férovost volebních procesů. AI bude bezpochyby polari-
zovat společnost a  zasahovat do předvolebních kampaní, 
například ještě přesnějším cílením na jednotlivé skupiny 
voličstva. Je to ale pořád jenom nástroj. Větší pozornost 
bychom tedy měli věnovat i tomu, jak může pomoci naopak 
demokracii posilovat, například prostřednictvím detekce 
a označování dezinformací. Nic jiného než naučit se s tímto 
nástrojem pracovat nám koneckonců ani nezbývá.

Nikoleta Nemečkayová
Počas slovenských volieb sa objavilo niekoľko mani-

pulatívnych príspevkov, ktoré využívali AI. Dva z  nich sa 
dokonca stali virálnymi. V  oboch prípadoch išlo o  zmani-
pulované nahrávky, v  ktorých vystupoval predseda strany 
Progresívne Slovensko Michal Šimečka. V jednom zdanlivo 
oznamoval zdraženie piva, v druhom sa zase rozprával s no-
vinárkou Monikou Tódovou o údajných plánoch na manipu-
lovanie s voľbami. Aj napriek ich viralite si ale myslím, že 
do výsledku volieb výrazne nezasiahli. Obe mali totiž nízku 
kvalitu a šírili sa hlavne medzi priaznivcami protikandidá-
tov.

Celkovo vidím hlavný problém AI nie vo vytváraní pre-
svedčivých dezinformácií, ale v prehlbovaní informačného 
chaosu, ktorý počas volieb už tak prirodzene rastie. AI totiž 
umožňuje vytvárať manipulatívny obsah rýchlejšie a lacnej-
šie, a tým pádom ho šíriť vo väčších kvantitách. Pri takejto 
záplave potom voliči prestávajú veriť čomukoľvek, čo sa šíri 
v informačnom priestore, rezignujú na hľadanie pravdy aj in-
formácie ako také.
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Z P R A V O D A J S T V Í  Z E  S V Ě T A  A   H I S T O R I C K É  O K É N K O

NOVINKY ZE SVĚTA 
A HISTORICKÉ OKÉNKO

VILÉM NOVORHRADSKÝ
redaktor

K O N F E R E N C E  O   K L I M A T U  V   P E T R O S T Á T U
Od 30.  listopadu do 12.  prosince probíhal v  Dubaji 

COP 28, neboli v pořadí již dvacátá osmá Konference OSN 
o  změně klimatu. Zúčastnilo se jí více než sedmdesát tisíc 
delegátů z  celého světa  – zástupci téměř všech států OSN, 
aktivisté, vědci, novináři, ale také velké množství lobbistů 
a zástupců byznysu. Samotné místo konání COPu vyvolalo 
kontroverze, neboť Spojené Arabské Emiráty navzdory kli-
matické krizi pokračují v těžbě svých bohatých zásob uhlo-
vodíků a v produkci fosilních paliv. BBC dokonce odhalila, 
že SAE plánovaly přímo na konferenci uzavřít další dohody 
s firmami o získávání a využívání ropy a zemního plynu. To 
vše v prostoru, kde se má svět shodnout na odstupu od těžby 
a  spalování uhlíkatých paliv a  na mitigaci klimatických 
změn.

S T Á V K A  Z A  Š K O L S T V Í
V pondělí 27. listopadu zůstaly zavřeny tři čtvrtiny čes-

kých škol. Po celé republice se konala protestní shromáždění 
a demonstrace. Školské odbory vyhlásily stávku na protest 
proti změnám z pera současného kabinetu. Mimo jiné se měl 
snížit počet hodin, v  nichž se mohou třídy dělit na menší 
skupiny (například během matematiky či výuky jazyků). 
Ministerstvo školství tak chce ušetřit, ale podle odborů by 
došlo ke snížení kvality školství. Problematické je mimo jiné 
platové ohodnocení učitelstva i nepedagogického personálu 
(např. kuchařů*ek a uklízečů*ek) či snižování počtů asistentů 
pedagogů. Přitom Fialova vláda dlouhodobě prezentuje škol-
ství jako svou prioritu, což premiér zopakoval i v reakci na 
protesty.

Z E M Ř E L  H E N R Y  K I S S I N G E R
Ministr zahraničních věcí USA z  éry Richarda Nixona 

a Geralda Forda patřil mezi nejvýraznější americké osobnosti 
politického dění a jeho postoje stále vyvolávají silné emoce. 
Byl tváří přístupu k mezinárodním vztahům známého jako 
Realpolitik, tedy pragmatismem, který si nebere servítky. 
Pro rozšíření vlivu Spojených států se Kissinger nezdráhal 
ani přímé podpory vojenských převratů (např. v Chile a Ar-
gentině) či rozsáhlého bombardování Kambodži a Vietnamu. 
Paradoxně právě za jeho roli ve válce ve Vietnamu mu byla 
udělena Nobelova cena za mír. Jeho asi nejvýznamnějším 
počinem pak bylo navázání vztahů mezi Čínskou lidovou re-
publikou a Spojenými státy americkými, což otevřelo dveře 

dnešním intenzivním obchodním vztahům mezi těmito ze-
měmi. Kissinger zemřel 29. listopadu, bylo mu 100 let.

„ H O L A N D S K Ý  O K A M U R A “  V Y H R Á L  V O L B Y
V nizozemských parlamentních volbách zvítězila s 23,5 

% hlasů Strana pro svobodu (PVV) pod vedením Geerta 
Wilderse. Mezi její hlavní postoje patří euroskepticismus, 
islamofobie a odpor proti imigraci. Wilders sám se proslavil 
voláním po referendu o  vystoupení z  EU, okamžitém za-
stavení vydávání povolení o azyl a  státním zákazu Koránu 
a mešit. Jako druhá se s necelými 16 % umístila levicová ko-
alice GL/PvdA (Zelení a Strana práce) vedená bývalým mís-
topředsedou Evropské komise Fransem Timmermansem. 
Strana pro Svobodu a Demokracii (VVD), která Nizozemsku 
vládla posledních 13 let, se umístila až na třetím místě s 15 % 
hlasů. Byly to právě pád její vlády a odchod premiéra Marka 
Rutteho z  politiky, které vyvolaly tyto předčasné volby. Se 
sestavováním kabinetu to však vítězná PVV nemá jedno-
duché. Ostatní strany se zdráhají jejích radikálních názorů 
a vznik vládní koalice je stále v nedohlednu.

Ř Í M S K Á  C Í S A Ř O V N A
Že jste o ní nikdy neslyšeli? To protože teprve nedávno 

vyšlo najevo, že si „císař“ Elagabalus nechávala říkat v žen-
ském rodě, cítila se být ženou a byla tak ve skutečnosti císa-
řovnou. Římský historik Cassius Dio Elagabalu citoval: „Ne-
nazývejte mě pane, protože jsem paní.“ Elagabalus nastoupila 
na trůn ve třetím století našeho letopočtu v pouhých 14 le-
tech, avšak její vláda netrvala příliš dlouho. V osmnácti na 
ni byl spáchán atentát a zemřela. Vedení muzea odůvodnilo 
své rozhodnutí prostě: „Je zkrátka zdvořilé a uctivé používat 
pro oslovení žijících i zesnulých osob rod, který preferovaly.“ 
Výslovné přání císařovny tedy bude znovu vyslyšeno i  po 
osmnácti staletích.

M N O H O  N A R O Z E N I N
Šestnáctý prosinec je bohatý na narozeniny velikánů – 

posuďte sami. V roce 1770 se narodil Ludwig van Beethoven, 
geniální německý skladatel, jež složil díla jako Pro Elišku či 
Sonátu měsíčního svitu. V tvůrčí hudební činnosti mu ne-
zabránilo ani ohluchnutí. O  pět let mladší Jane Austenová 
se proslavila svými romány z prostředí anglických venkov-
ských vyšších vrstev. Pýcha a  předsudek, Emma nebo Ro-
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zum a cit dodnes patří mezi oblíbenou četbu. Dalším spiso-
vatelem, který dnes slaví, je Arthur  C. Clarke, jistě známý 
(nejen) fanouškům sci-fi. I když se narodil v  roce 1917, snil 
o  budoucnosti, která je nám i  dnes vzdálená. Jeho 2001: 
Vesmírná Odyssea zanese čtenáře na cestu po celé sluneční 
soustavě. Nelze se nezmínit také o legendárním členovi sku-
piny ABBA Benny Anderssonovi, který dnes slaví 77 let. No 
a konečně má narozeniny také Ústava České republiky! Před 
31 lety ji přijala Československá národní rada. A pokud slaví 
i někdo z vás, redakce přeje všechno nejlepší!
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REPORTÁŽ: VYSOKÝ KOMISAŘ OSN 
PRO LIDSKÁ PRÁVA NA PF UK

MAREK ŠTEFKA
redaktorka

To, že Vysoký komisař zavítal ke konci listopadu do 
Prahy není rozhodně náhodou. Přijel totiž pracovně  – 

24.  listopadu se v  Černínském paláci konalo neformální 
setkání Rady OSN pro lidská práva. Jeho třídenní program 
byl naplněn nejen samotným zasedáním, ale také jednáním 
se zástupci české státní správy, ale také bilaterálními rozho-
vory s ministrem zahraničí Janem Lipavským, večeří s pre-
zidentem Petrem Pavlem, ale také přednáškou na Právnické 
fakultě univerzity Karlovy – ta se měla zabývat primárně 75. 
výročím přijetí Všeobecné deklarace lidských práv a  jejího 
významu v  dnešní době. Debatu pořádala fakulta a  spolek 
Evropské sdružení studentů práv (ELSA) ve spolupráci s Mi-
nisterstvem zahraničních věcí.

Než přejdeme k samotnému průběhu akce, ještě pár slov 
k samotnému komisaři. Volker Türk je rakouský právník. Vy-
studoval právnickou fakultu univerzity v Linci a následně si 
udělal doktorát z mezinárodního práva na Vídeňské univer-
zitě. Po studiích začal pracovat v Úřadu Vysokého komisaře 
OSN pro uprchlíky, kde byl v roce 2015 jmenován náměstkem 
Vysokého komisaře pro ochranu. Následně se stal náměst-
kem Generálního tajemníka OSN pro strategickou koordi-
naci. Od roku 2022 pak zastává funkci Vysokého komisaře 
pro lidská práva. Dostal se do této funkce jako vůbec první 
z kontinentální Evropy a také středoevropského regionu.

S O U Č A S N Á  D O B A  A   L I D S K Á  P R Á V A
Sál se zklidnil a v napětí očekával, jaká slova budou při-

cházet od řečnického pultíku. Vysoký komisař na samém 
začátku svého projevu zmínil význam odkazu Václava Ha-
vla pro bojovníky za lidská práva ve světě. Vzpomněl také na 
absolventy pražských práv z řad literátů, kterých si považuje 
a výslovně pak zmínil obdiv pro díla Franze Kafky nebo Ra-
inera Marii Rilkeho.

Pak na řadu však přišlo slovo k současné situaci lidských 

práv a Türkův tón výrazně zvážněl. Dnešní doba je dle vy-
sokého komisaře těžká pro lidská práva. Od počátku ruské 
agrese vůči Ukrajině přišlo dle dat jeho úřadu o  život více 
než 10 000 civilistů. Válka navíc způsobila energetickou, pa-
livovou, ale především migrační krizi pro celou Evropu. Dále 
se zaměřil i na situaci v pásmu Gazy a zdůraznil nutnost de-
eskalace konfliktu a vynucení odpovědnosti za porušování 
lidských práv a mezinárodního práva. Nikdy od konce druhé 
světové války nečelil svět tolika ozbrojeným konfliktům 
jako dnes – probíhá jich různě po světě kolem padesáti.

Vysoký komisař pak přešel k velkému tématu naší doby, 
a  tím je zajisté klimatická krize. Zmínil význam klimatic-
kých faktorů pro způsobování klimatické migrace. Konsta-
toval, že naše planeta se vzhledem k momentálnímu vývoji 
blíží spíše zastavení oteplování na úrovni tří stupňů, než 
jednomu a půl stupni, o který usiluje Pařížská dohoda – lid-
stvo jako takové a jejich lídři si za tento vývoj mají nést od-
povědnost. Türk však nechtěl v posluchačích vzbudit pocit 
beznaděje, a tak si vypůjčil slova Václava Havla z projevu na 
zahájení Salcburského hudebního festivalu:

„…Anebo to snad nebývají právě okamžiky nejhlubších po-
chybností, kdy se rodí nové jistoty? Kdo ví, jestli beznaděj není 
tou nejvlastnější živnou půdou skutečné lidské naděje a jestli bez 
zážitku absurdity světa by vůbec bylo možné v něm tušit, hledat 
a nalézat smysl!“

V Ý Z N A M  V Š E O B E C N É  D E K L A R A C E 
 L I D S K Ý C H  P R Á V

Ano, sice žijeme v nestálé a nelehké době, avšak to ne-
znamená, že bychom měli ztrácet naději, i  z  tohoto chaosu 
může vzniknou dobro. Právě zlo druhé světové války vedlo 
politické elity světa k tomu, aby překonaly své rozdíly, zalo-
žily OSN a sepsaly Všeobecnou deklaraci lidských práv – ta 
závisí na respektu, rovnosti a lidské důstojnosti.

S  výročím přijetí Všeobecné deklarace lidských práv 

Jsou čtyři hodiny odpoledne, čtvrtek 23. listopadu 2023, a přednášková 
místnost č. 300 na Právnické fakultě Univerzity Karlovi je plná příjemného 

napětí. Valná část míst k sezení je již obsazená a zbylá postupně zabírají 
ti, jež přichází na poslední chvíli. Trvá ještě pár minut naplněných gradu-
jící netrpělivostí než do této místnosti, která je i místem zahájení každého 

workshopu, vstoupí dvě nevelké postavy – první jde žena a krátce za ní 
muž. Ona je profesorka Veronika Bílková, vedoucí katedry mezinárodního 
práva, a on je Volker Türk – Vysoký komisař OSN pro lidská práva. V sále 

propuká potlesk a přednáška může začít.



- 21 -

R E P O R T Á Ž

zmínil vysoký komisař její klíčovou roli v  ukončení jiho-
afrického apartheidu, roli při procesu dekolonizace nebo 
afroamerického hnutí za občanská práva. Díky všeobecné 
deklaraci se lidstvu podařilo posunout v mnoha oblastech, 
avšak je nutné vnímat nejen její silné stránky, ale musíme 
zůstat kritičtí a vnímat neúspěchy globálního hnutí za lid-
ská práva. Měli bychom se však inspirovat a učit z myšlenek 
v deklaraci obsažených.

S I T U A C E  L I D S K Ý C H  P R Á V  V   Č R
V  souvislosti s  vnitrostátní lidskoprávní situací Türk 

připomněl důležitost dědictví sametové revoluce a boje disi-
dentů za lidská práva, která jsou zásadní pro udržení fungu-
jící a zdravé demokracie. V České republice dle něj stále ne-
jsou rovná práva a hlavní problémy spatřoval v následujících 
oblastech. Jako první zmínil předsudky vůči Romům a od-
lišné zacházení s nimi – až 2/3 z nich žijí v chudobě a histo-
ricky byli nuceni k nelidským sterilizacím. Dále je podstatná 
otázka žen, a především Istanbulské úmluvy. Máme ženám 
pomoci k překonání gender pay gap, zvýšit reprezentaci žen 
v různých odvětvích, ale hlavě – pomoci ve zničení patriar-
chátu. V neposlední řadě pak zmínil situaci LGBTQ+ komu-
nity a vyjádřil naději, že se brzy v parlamentu podaří prosadit 
řešení, které konečně zamezí diskriminaci queer osob.

Ke konci svého projevu pak vysoký komisař zdůraznil 
nutnost hledání společného jazyka, který reflektuje sdílené 
hodnoty tváří v  tvář rostoucí tenzi na globálním poli lid-
ských práv. Akcentoval i nutnost odstraňovat diskriminaci 
a bojovat proti klimatické změně. Participace občanů v de-
mokratickém diskursu je dle něj klíčová pro prevenci auto-
ritářských tendencí. Na samém závěru pak upjal své naděje 
k mladé generaci aktivistů a studentů, kteří se mají o lidská 
práva zajímat a bojovat za ně. Uzavřel pak opět slovy Franze 
Kafky, které mohou přijít vhod každému z vás, kdo se snaží 
na tomto světě něco změnit k lepšímu: „Začněte s tím, co je 
správné, spíše než tím, co je akceptovatelné.“

D I S K U S E
Projev vyvolal v  aule nadšenou reakci a  dlouhotrvající 

potlesk. Poté, co se situace mírně uklidnila, nastal čas na 
otázky. Posluchači měli možnost se přihlásit se svým dota-
zem, ty byly sbírány vždy zhruba po pěti osobách, komisař 
následně na otázky z daného „kola“ odpověděl. Tento postup 
se opakoval třikrát. Diskuse nás mimo jiné zavedla do Čín-
ské lidové republiky a  zaměřila se na porušování lidských 
práv Ujgurů v provincii Sin-ťiang. Na tomto poli vysoký ko-

misař uvedl, že o  situaci jeho úřad loni vydal výzkumnou 
zprávu a  momentálně se snaží hledat možná východiska 
v  dialogu s  Čínou  – ohledně implementace mezinárodních 
závazků v problematických oblastech.

Další významnou otázkou byl vliv umělé inteligence na 
lidská práva a  její nemožnosti mít vlastní morální kompas 
nezávislý na předsudcích obsažených v data setech, kterými 
je řízená. Türk zmínil důležitou roli sociálních médií a jejich 
negativní působení prostřednictvím vytváření „echo cham-
bers“ a snižování citlivosti pro vystavování radikálním ná-
zorům a podporu nenávistných projevů. Umělá inteligence, 
která nebude kontrolována lidským faktorem, může být dis-
kriminativní, a proto je důležité ji regulovat – v tomto ohledu 
velmi kvituje snahy Evropské unie na daném poli. Situace se 
však má v OSN dále řešit a generální tajemník Úřadu Vyso-
kého komisaře pro lidská práva k tomuto účelu ustavil speci-
ální poradní panel pro otázky umělé inteligence.

Mezi další řešená témata patřil konflikt v  Náhorním 
Karabachu, možnost překonání ideji národních států a  její 
nahrazení globální pospolitostí nebo legitimita Agentury 
OSN pro uprchlíky v Palestině v reakci na její podporu Ha-
másu. Jeden z posledních dotazů pak vznesl Předseda HRC 
v modelu OSN na summitu, Jonáš Stehlík, který se ptal na 
efektivnost mezinárodních sankcí proti státům, jež porušují 
lidská práva. V této věci pak vysoký komisař uvedl, že indi-
viduální sankce ze strany konkrétních států sice mají svou 
roli, avšak právě nadnárodní sektorové sankce mají větší 
potenciál ochromit fungování daného státu, který se poru-
šování dopouští. Avšak nelze jejich roli přeceňovat, protože 
například dlouhotrvající embargo na Kubu nemá na její fun-
gování větší efekt.

Vysoký komisař se snažil odpovídat co nejexaktněji na 
všechny otázky a  dával si pozor na to, aby z  žádné z  nich 
záměrně neutíkal. Po konci diskuse následoval ještě jeden 
potlesk, načež musel Türk pokračovat ve svém nabitém pro-
gramu, a to večeří s prezidentem republiky. Vystoupení Vy-
sokého komisaře přineslo přítomným hlubší vhled do fun-
gování jeho úřadu a  jeho role v rámci OSN, ale také vneslo 
podněty k zamyšlení nad současnými globálními problémy, 
kterým v kontextu lidských práv čelíme. Co si odnést? Snad 
to, že lidská práva nejsou samozřejmostí a  my, jako mladí 
lidé, bychom se jimi měli zabývat a  snažit se změnit svět 
k lepšímu - ať už účastí na demonstracích, psaním dopisů na 
podporu politických vězňů nebo jakkoliv jinak, jak vám při-
jde smysluplné.
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